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Csörög a Pannon GSM 

Kedves Olvasóink! Közérdekű prob-
lémáikkal, észrevételeikkel, tapasztala-
taikkal kapcsolatban a héten ügyeletes 
újságiró munkatársunk. Takács Viktor 
várja hívásaikat a 06-20-432-663-as te-
lefonszámon. Hétköznap 8 és 10 óra 
között, vasárnap 14 és 15 óra között 
hfvható számunk. Elveszett tárgyakat 
kereső olvasóink hirdetésben tehetik 

közzé mondandójukat, a talált tárgyakról ingyen adha-
tó föl információ. Hirdetésfölvétel: munkanapokon 8-
18 óra között, a Sajtóházban, vagy a 481-281/154-es 

Bánt ja a szemét. Hiá-
ba rakta ki, hétfő óta nem 
vitték el a szemetet a háza 
elől - csörgött felháboro-
dottan Vfgh Rudolf a Hét 
vezér utcából. A kukásau-
tó ugyan megjelent az ut-
cában, azonban a szemét 
ottmaradt. 

<5 is vásárolna. Elége-
dett Horvá th Ka ta l in a 
Maus d i szkon t á ra iva l , 
éppen ezért zokon vette, 
amikor n e m r é g f i g y e l -
mez te t t ék : az ü z l e t b e n 
csak kereskedők vásárol-
hatnak. Újszeged végéből 
hajlandó elutazni a város 
másik végére, furcsál l ja , 
hogy ezek után nem enge-
dik vásárolni. Azt hitte, 
mindenhol örülnek a ve-
vőnek és nem nézik, hogy 

magának vagy a boltjának 
vásárol. 

K u t y a b a j . Pontosan 
egy hete, szombaton sze-
retett volna P. S. a röszkei 
határról este 6 órakor in-
duló buszjárattal vissza-
jönni a városba. Kutyájá-
val együtt szállt volna fel 
a járműre - az eben termé-
szetesen szájkosár volt és 
pórázon vezette - , a sofőr 
azonban nem akarta felen-
gedni, az oltási bizonyít-
ványt követelte. A szócsa-
ta után végül utazhattak, 
ám előre tart attól, hogy 
mi lesz legközelebb. Le-
het, hogy akkor már az ol-
tási papír sem lesz elég? 

B 
Rí i l i f u l . • 

• Popovics Lőrinc készíti Szent Borbála szobrát 

Egy csepp olaj 

• Verseny - közel 30 millió 
dollárért 

A Dél-Alföldi régió is 
indul a pályázaton 

Tizennyolcmillió USA 
d o l l á r é r t é k ű v i s s z a 
nem térítendő világban-
ki, plusz 9 millió dollár 
költségvetési támoga-
tásban részesülhet a jö-
vő évben az a magyar-
országi régió, amelyik 
megnyer i a Népjólét i 
Min i sz tér ium ő s s z e l 
meghirdetett egészség-
ügyi modernizációs pá-
lyázatát. A Dél-Alföldi 
Regionális Egészségügyi 
Fejlesztési Konzorcium 
néven megalakult, négy 
megyét törmörítő társu-
lás, pályázat i szándé-
k á n a k benyújtását és 
annak elfogadását kö-
vetően megtartotta első 

munkaértekezletét, ahol 
a következő feladatok-
ról határoztak. 

A magyar egészségügy 
modernizációját, az egész-
ségügyi reform továbbvite-
lét hivatott támogatni az a 
pályázat, amit a Népjóléti 
Minisztérium hirdetett meg, 
s amelynek megnyerésével 
18 millió USA dollár világ-
banki hitelhez és 9 millió 
dollár költségvetési támo-
gatáshoz jut a győztes ré-
gió. 

A pályázatra olyan pro-
jekteket várnak, amelyek a 
magyar egészségügy eddi-
gieknél hatékonyabbá, gaz-
daságosabbá, szervezetteb-
bé tételét szolgál ják, egy 
minőségileg jobb betegellá-
tásra írnak le tervet. Az a 
régió, amelyik megnyeri a 
pályázatot, a későbbiekben 
modellként szolgál az egész 
magyar egészségügy kor-
szerűsítéséhez. A pályázat-
ra benevezett négy megyét 
- B á c s - K i s k u n , Békés , 
Csongrád és Jász-Nagykun-
Szolnok - felölelő dél-al-
földi régió is. 

Az augusztus 28-án me-
galakult Dél-Alföldi Regio-
nális Egészségügyi Konzor-

cium nevet viselő társulás -
amelynek benyújott pályá-
zati szándéknyilatkozatát a 
Népjóléti Minisztérium ok-
tóber l - jén visszaigazolta, 
szerdán tartotta első munka-
értekezletét Kecskeméten. 
A szerdai tanácskozáson a 
testület kialakította szerve-
zeti felépítését. A 15 tagú 
ügyvivői testület tag ja a 
már korábban megválasztott 
elnök, dr. Balogh László, a 
Bács-Kiskun Megyei Köz-
gyűlés elnöke, alelnöke dr. 
Mikó Tivadar, a SZOTE in-
tézetvezető professzora. Az 
ügyvivői testületbe egy-egy 
tagot delegálhat Bács-Kis-
kun, Békés, Csongrád és 
Jász-Nagykun-Szolnok me-
gye önkormányzata, a négy 
megyei kórház, a négy me-
gye tisztiorvosi szolgálata, 
valamint a Szent-Györgyi 
Alber t O r v o s t u d o m á n y i 
Egyetem. 

A tanácskozáson legfon-
tosabb feladatként jelölték 
meg a szakértők kiválasztá-
sát. A pályázat megírására 
- amelynek elkészítési ha-
tárideje 1998. március 31. 
- 15 millió forint áll rendel-
kezésre. 

A Dél-Alföldi Regionális 
Egészségügyi Konzorcium 
a fő cé lok közöt t j e l ö l t e 
meg a sürgősségi ellátás fel-
tételeinek javítását, a meg-
előzés, szűrés, gondozás le-
hetőségeinek bővítését, il-
letve az egészségügyi tevé-
kenység koncen t r á l á sá t 
azokban a központokban, 
ahol a műszaki háttér és a 
spec iá l i s szakmai f e lké -
szültség egyaránt biztosí-
tott. 

A konzorcium döntött ar-
ról is, hogy elfogadja mind-
azoknak a települési önkor-
mányzatoknak, városi kór-
házaknak a csatlakozását , 
amelyek ezt a szándékukat 
korábban ny i l a tkoza tban 
rögzítették. 

K. K. 

Popovics Lőrinc szobrászművész:. .Egy csepp teremt kapcsolatot a szent és a bányászat között." 
(Fotó: Miskolczi Róbert) 

Popovics Lőrinc szege-
di s zobrászművész , a 
Gedói Altalános Iskola 
tanára kapta a megbí-
zatást a Mol Rt. Szegedi 
Bányászüzemétöl a cég 
által a városnak felaján-
lott Szent Borbála-szo-
bor elkészítésére. 

• Mit gondolt, amikor 
meghallotta, hogy egy 
középkori szentről kell 
köztéri szobrot készíteni? 
- Felvillanyozott, mert a 

téma érdekes szobrászi lehe-
tőségeket rejtett magában. A 
szentek története s az egész 
középkori millió régóta ér-
dekel t . Gye rekkoromban 
nem volt lehetőségem hit-
tant tanulni, s így, magam-
nak kellett búvárkodnom, 
hogy a középkori művészet 
nagy alkotásait megértsem. 
Enélkül nem tudtam volna 
Szent Borbála alakjában fel-
idézni életének korát. A té-
ma más oldalról is kihívás 
volt számomra, hiszen én ti-
zenegynéhány éve nem ké-
szítettem figurális szobrot, s 
ez most olyan lehe tőség 

volt, amely magam előtt is 
megméretett. 

• A pályázati kiírás javá-
ra legyen mondva: szakí-
tott az elmúlt évtizedek 
munkásszobrainak ha-
gyományával. Ott van 
például a szolnoki olaj-
bányász szobor... 
- Azok az ideológia i 

szimbólumok, amelyeket a 
munkásünnepekre erősza-
koltak, szerintem is teljesen 
hamisak voltak. A bányá-
szokat nemigen érintették 
meg érzelmileg a szocreál 
munkajelenetek. Ha azon-
ban egy-egy népben, nép-
csopor tban szakmánkén t 
vagy tájanként kialakult a 
kötődés egy szimbólumhoz, 
azt valóban magukénak ér-
zik. Szent Borbálához pél-
dául Európa sok helyén év-
százados hagyományok fű-
zik a bányászokat. Valóban 
sokat jelent, hogy az olajbá-
nyász cég a rendszerváltás 
utáni Magyarországon elő-
ször, szakítottak a szocreál-
lal. 

• Ugyanakkor ennek a 
szobornak mégis kétkezi 

munkásokhoz is kell 
szólnia. Hogyan egyez-
tette össze a munkát és a 
szentet? 
- Ez érdekelt leginkább a 

feladatban: Olyan motívu-
mot próbáltam keresni, ami 
összeköti a bányászhagyo-
mányt jelképező Szent Bor-
bála-alakot és az olajbányász 
munka mai arcát. Viasz-
olvasztás közben jött az öt-
let, hogy a bronzból készülő 
nőalak a mészkő talapzat 
hasadékában, mint a lecsep-
penő o la j egy cseppben 
folytatódjék. A csepp több-
féle asszociációt is kínál. A 
bronzfigura kibontakozik a 
kőből , de egyben bele is 
ékelődik, ez kétirányúvá, 
mozgalmassá teszi a formát. 
Másfelől a csepp egyszerre 
idézi a könnyet és a folyé-
kony olajat, ami gondolati-
lag is többféle lehetőséget 
rejt magában. Végső soron 
pedig a mészkő hasadéka 
utalhat Szent Borbála szaba-
dulására is, akit egy cellába 
zárt az apja, hogy ne ismer-
kedhessen meg a keresztény 
tanokkal, ám ő az apa éber-

ségét kijátszva mégis a ke-
reszténységhez fordult. A szi-
gorú geometrikus forma meg-
nyílásával egy organikus csepp 
folyik a repedésbe: ez jelent 
kapcsolatot a szent és a bányá-
szat között. 

• Milyennek látja Szent 
Borbála alakját? 
- Szent Borbála egyrésit 

szép, mint a női szentek álta-
lában, másrészt alakjából a 
védőszentek oltalma sugár-
zik. Az arccal és a kézmoz-
dulatokkal ezt kívántam ér-
zékeltetni. Bal kezében az 
ártatlanságot jelző liliomágat 
tartja, jobbját pedig védőleg 
áldásra emeli. Fejét kissé le-
hajtva, mintha a lenn dolgo-
zó bányászokat óvná. 

• Mikorra lesz kész a 
szoborral? 
- Az elkészítési határidő 

1998. szeptember 4., Borbá-
la napja. Számomra, a szo-
borral együtt ez külön is je-
lent valamit. Az egész mun-
kához annál is inkább szere-
tettel fogtam hozzá, hogy 
édesanyámat Borbálának 
hívják. 

Panek Sándor 

Az árutőzsdéről érke-
ző hírek hetek óta azt 
sugallják, hogy baj van 
a búzával. Rossz a ke-
nyérgabona minősége, 
a jóból pedig kevés van 
az o r s z á g b a n , ezért 
mindenki vásárolni sze-
retne, bármilyen áron -
szólnak a tudósítások. A 
szakemberek azonban 
cáfolják az értesüléseket 
és inkább spekulációt 
sejtetnek a háttérben. 

A Budapesti Árutőzsdén a 
malmi búza jegyzései erő-
södtek, a napokban az ár 25-
26 ezer forint körül alakult. 
A tőzsdei elemzők úgy lát-
ják, a felfokozott érdeklődés 
mögött az áll, hogy továbbra 
is romlik a búza minősége, 
valamint - jó exportra van 
kilátás. A keresletet az is 
élénkíti - frják a lapok - , 
hogy az EU országaiban sem 
termett igazán jó minőségű 
búza, ott is hasonló gondok-
kal küszködnek a felhaszná-
lók, mint Magyarországon. 

Dr. Tráser Ferenc, a Dél-
gabona Rt. (f. a.) vezérigaz-
gatója lapunk kérdéseire vá-
laszolva cáfolta az értesülé-
seket. Mint mondot ta , az 
tény, hogy az aratás megkez-
dése előtt nagy mennyiségű 

• Emelkedik a búza ára 

Spekuláció 
• háttérben? 

Kenyérgabona, aratáskor. Drágán mérik, holott 
van belőle elegendő. (Fotó: Schmidt Andrea) 

és jó minőségű búzatermés-
sel számoltak. A betakarítás 
is zökkenőmentesen indult. 
A július 10-20. között bekö-
vetkezett emlékezetes esős 
időjárás azonban ártott a ke-
nyérgabona minőségének, 
ugyanis a csírázás már a ka-
lászban elkezdődött. De ez a 
folyamat mostanra megállt. 

A B - l - e s malmi búza 

iránt valóban nagy a kereslet 
- tájékoztatott a továbbiak-
ban dr. Tráser László - , de 
azt is tudni kell, hogy a leg-
nagyobb malomipari vállala-
tok a következő aratásig ren-
delkeznek elegendő őrölni 
valóval . A szükséges ke-
nyérgabonát vagy megvet-
ték, vagy lekötötték jövő jú-
niusig. A tárolással sincse-

nek gondok, szakszerű kö-
rülmények között nem csírá-
zik a búza. Nem igaz tehát, 
hogy a búza minősége foko-
zatosan roml ik , s emiat t 
emelkednének az árak az 
árutőzsdén. A háttérben spe-
kulációra lehet gyanakodni. 

Az Országos Gabona Ter-
méktanács soros ülésén a 
szakembereket arról is tájé-
koztatták, hogy az országban 
közel 2,5 millió tonna takar-
mánygabona felesleg talál-
ható, továbbá jól termett a 
kukorica is. Ami viszont arra 
utal, hogy az újbúzáig bőven 
lesz takarmányból tartalék. 
Mivel 1990-hez képest 60 
százalékkal csökkent az ál-
latállomány nagysága, s a 
környező országok sem ve-
szik föl a megtermelt meny-
nyiséget, a terméktanács a 
következőket javasolta az 
FM-nek: 500 ezer tonna ta-
karmánybúzát és 500 ezer 
tonna takarmánykukoricát 
tonnánként 14 ezer 500-15 
ezer forintos áron vásároljon 
meg az állam. A testület vé-
leménye szerint enélkül a 
helyzet nem mozdítható ki a 
holtpontról. A fennmaradó 
mennyiség tárolására pedig 
kapjanak kamattámogatást a 
termelők. 

Fakate Klára 

napló 

HÉTFŐN 

JOGSEGELYSZOLGA-
LATI FOGADÓÓRÁT tart 
az MSZOSZ Csongrád Me-
gyei Képviselete (Szeged, 
Eszperantó utca 3-5., I. em. 
5.) 14-től 16 óráig az 
MSZOSZ tagjai részére. Dr. 
Hajdú István ad felvilágosí-
tást munkaviszonyban lévők, 
pályakezdők és nyugdíjasok 
részére. A szakszervezeti tag-
ságot hitelt érdemlően (pl. 
tagkönyv) igazolni kell! 

A MUNKÁSPÁRT Sze-
ged városi vezetősége 14—17 
óra között ügyeletet tart a Fő 
fasor 9. alatti Munkás Műve-
lődési Otthonban. 

A SZOCIALISTA PÁRT 
irodáján (Tisza L. krt. 2-4., I. 
em. 123-as szoba) dr. Bálint 
János ingyenes jogi tanács-
adást tart az érdeklődőknek, 
15-16 óra között. 

Védelem vagy 
kiszolgáltatottság? 

Hazánk 19 megyei vé-
delmi bizottságának elnö-
ke - köztük Csongrád 
megye képviseletében 
Lehmann István - , vala-
mint Budapest főpolgár-
mestere a közelmúltban 
Brüsszelben megismer-
kedhetett a NATO szerve-
zetével, működési körül-
ményeivel. 

A látogatás tapasztalatai is 
igazolták: a szervezet nem kí-
ván beavatkozni hazánk bel-
ügyeibe, ugyanakkor stabil 
helyzetet biztosí tana szá-
munkra, ha mi is a demokrati-
kus európai államok közössé-
gébe tartoznánk. 

Mint Csongrád megye 
közgyűlésének elnöke el-
mondta: a Külügyminisztéri-
um szervezésében megvaló-
sult háromnapos brüsszeli 
program során a NATO veze-
tő személyiségei ismertették 
velük a szervezet tevékenysé-
gét, illetve válaszoltak érdek-
lődő kérdéseikre. Ennek so-
rán megtudták, hogy a 16 tag-
ország mindegyik képviselője 
támogatja a NATO bővítésé-
nek gondolatát, így Magyar-
ország felvételét is. Ugyanak-
kor elhangzott: ez viszont 
még nem mondható el a ta-
gországok parlamentjeinek 
mindegyikéről. Éppen ezért 
nagy várakozás előzi meg a 
november 16-ára - a NATO 
csatlakozás ügyében - kitű-
zött magyarországi népszava-
zást. Emiatt egy, az érdekte-
lenségbe fulladó, vagy a csat-
lakozás elleni eredményt ho-
zó szavazással komolyan 
kockáztathatjuk felvételünket 
a szervezetbe. A NATO ellen 
agitálók azon érve, mely sze-
rint a belépés a szervezet 
költségeihez való bizonyos 
mérték anyagi hozzájárulás 
megfizetésével jár majd, ter-
mészetesen igaz. Mégis el 
kell gondolkodni azon, hogy 
ellenkező esetben is gondos-
kodnunk kell országunk vé-
delméről, ami nyilvánvalóan 
ennél hatalmasabb összegeket 
emésztene fel. 

N. R. J. 

Kiáll ítás 
• Munkatársunktól 

A Stefánia-klubban Dezső 
Ilona képzőművésznek nyílt 
kiállítása. A tárlaton a mű-
vész ismert és kedvelt embe-
rek kissé groteszk portréit 
ábrázoló képei láthatók. A 
művész kilencedik kiállítá-
saként megnyílt tárlat no-
vember 7-éig látható. 


